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Milé sestry, milí bratři,  

 

dostáváte do rukou Výroční zprávu, ve které najdete informace o tom, co jsme 
společně v roce 2012 ve sboru prožili, co se událo.  

 
 

 

ZPRÁVA KURÁTORKY 

„Každý z nás ať vychází vstříc bližnímu, aby to bylo k dobru společného růstu“.  

Ř 15,2 

Dovoluji si svou zprávu uvést veršem z Bible, neboť jsem přesvědčena, že jsme tým, který 
spolupracuje a sleduje společný cíl. Děkuji našemu Pánu za každodenní vedení a ochranu nejen nás, 
starších, ale celého našeho sboru.     

Staršovstvo, které bylo řádně zvoleno na VSS 26. 2. 2011, pracuje po dobu dvou let v tomto 
složení: Daněk Radek, Doubrava Jan, Fajtlová Ladislava, Gregar Vladimír, Harmuth Pavel, Koutecký 
Jindřich, Nedbalová Vanda, Němečková Jana, Rulíšková Ester, Sléhová Marie, Stoklasová Jana, 
Veberová Jana. Náhradníky jsou: Jirgl Jakub, Pagáč Pavel, Raška Pavel starší. Scházeli jsme se 
k pravidelným schůzím každé první úterý v měsíci v presbyterně na faře, během prázdninových 
měsíců se staršovstvo v loňském roce nesešlo. Na schůzích projednáváme aktuální sborové 
záležitosti, hospodaření sboru, plánujeme opravy, návštěvy a různé akce, vyhlašování sbírek, 
sestavujeme plán bohoslužeb, varhanní doprovody, služby presbyterů při bohoslužbách. Úkolů je 
mnoho, s pomocí Boží zvládáme jejich plnění každý podle svých možností a schopností. Mnohé se 
v loňském roce podařilo, vzpomenu alespoň některé akce. Na jaře se podařilo položit nové lino 
v presbyterně a ve vstupní hale fary a pořídit novou knihovnu. Vše se pořídilo z peněz, které zbyly 
z vybraných peněz na nové židle do sálu. Presbyternu jsme uklidili, knihy do nové knihovny srovnali. 
Byly zakoupeny nové plastové stoly do sálu fary, jsou lehké, lépe se jimi manipuluje a umožňují 
rychlou přestavbu sálu pro různé účely. Na jaře byla provedena výměna starých oken v bytě 
kostelníka.     

Dne 10. 3. 2012 jsme navštívili partnerský sbor v Klodzku u příležitosti ekumenického 
Světového dne modlitby, zúčastnilo se 11 bratří a sester z našeho sboru.      

Šestý duben 2012 byl velkým svátkem pro celý náš sbor. Velkopáteční události jsme mohli 
společně prožít v kostele, sváteční bohoslužba byla vysílána přímým přenosem v České televizi.     

Další velkou akcí byla Noc kostelů 1. 6. 2012, k níž se náš sbor připojil poprvé. Připravili jsme 
bohatý program, který v průběhu celého večera zhlédlo okolo 400 lidí! Velký zájem byl o prohlídku 
věže kostela a opraveného hodinového stroje.  

STRÁNKA 1 



Na konci jara byl náš sborový život poněkud poznamenán delší nepřítomností s. farářky 
z důvodu nemoci (operace hlasivek a následný pobyt v lázních). Na kazatelně jsme v tuto dobu mohli 
zaslechnout některého z hostí nebo čteným kázáním posloužili bratři či sestry z našeho sboru. V září 
se konala vskutku nejvýznamnější událost tohoto roku pro náš sbor (7. 9. 2012) – svatba naší sestry 
farářky v kostele v Jimramově. Po svatebním obřadu následovala velká hostina, které se zúčastnilo 
asi 50 členů našeho sboru. Společně jsme popřáli novomanželům Duchovým mnoho štěstí a Božího 
požehnání na společné cestě životem. Ve dnech 28. - 30. 9. hostilo naše město mládežníky na 
pravidelném Sjezdu (nejen) evangelické mládeže. Mnoho členů sboru (nejen mládežníků) se 
zúčastnilo závěrečné bohoslužby v Klášterním kostele. Sjezd se vydařil, závěrečná bohoslužba byla 
velmi silným zážitkem pro všechny zúčastněné (přítomno cca 500 lidí!). 

Další skutečně sváteční den jsme mohli spolu prožít 14. 10. 2012, kdy se konala v našem kostele 
slavnost konfirmace (po dlouhých 8 letech!).  Dvouletá příprava konfirmandů pod vedením sestry 
farářky byla zakončena setkáním konfirmandů se členy staršovstva.  Všichni presbyteři jsme spolu 
s konfirmandy absolvovali písemný test, v němž jsme prokázali určité teologické znalosti. Poté 
následoval vzájemný rozhovor s konfirmandy. Slavnosti konfirmace se zúčastnili také bratři a sestry 
z Klodzka.  

STRÁNKA 2 



Den Reformace jsme oslavili při hudebních bohoslužbách 4. 11. 2012 za přítomnosti pěveckého 
sboru Schola od sv. Jana Křtitele. Po bohoslužbách a koncertě Scholy jsme se zpěváky poseděli a 
popovídali v Kafárně. Den Reformace nabyl tak podobu „Dnu Ekumeny“. Tradiční Adventní tvoření 
pro děti i dospělé 30. 11. 2012 dalo již na vědomí, že konec roku se kvapem blíží.  Adventní čas, vánoční 
svátky i poslední dny starého roku jsme mohli prožívat společně při obvyklých akcích. Děkuji 
především Bohu za možnost pracovat pro sbor, neboť Bůh nemá jiné ruce, než ty naše. Děkuji nejen 
všem starším za jejich práci, ale všem členům sboru, kteří se účastní sborového života, navštěvují 
bohoslužby, přispívají do sbírek, pomáhají při zajišťování sborových akcí.  Prosím, abyste ve svých 
aktivitách nepolevovali, vždyť je to práce pro společný růst našeho společenství, které jde ve stopách 
Ježíše Krista. 

Marie Sléhová, kurátorka  

 

 

ZPRÁVA FARÁŘKY 

 

Školním rokem 2012/13 končí období, ke kterému jsem byla sborem zvolena jako farářka. Na 
pozvánku k instalaci před pěti roky jsem si vybrala větu z Janova evangelia, kde Ježíš říká svým 
učedníkům: Zůstávejte v mé lásce.  

Nechci teď hodnotit, jak kdo naplňujeme tuhle Ježíšovu výzvu. Myslím, že to není na místě. 
Láska se nedá měřit, vážit ani vyčíslit. Po pěti letech v tomto společenství, po pěti letech práce, 
osobních i společných rozhodování, vedení staršovstev, organizování akcí, rozhovorech atd. silně 
pociťuji, že to, co nás zde drží pohromadě, co hýbe tímto sborem, co nás spojuje a co nám dává naději 
do příštích dní je v první řadě Kristova láska. Kristus zůstává svou láskou s naším sborem. A on sám 
nás také posiluje k lásce k sobě navzájem.  

Za tento sbor a pět společně prožitých let děkuji Pánu Bohu. Děkuji za jeho milost, dary, 
ochranu, každodenní provázení a trpělivost. A děkuji Vám všem za všechno, co jsme spolu mohli 
prožít, že jsme se i my vzájemně mohli provázet, že se vzájemně obdarováváme, odpouštíme si, 
pracujeme spolu, že se od sebe můžeme učit, myslíme na sebe a modlíme se za sebe. – To je to 
zůstávání v Kristově lásce, kterým náš sbor žije a ke kterému jsme denně znovu a znovu zváni.  

Rok 2012 byl rokem bohatým na sborové i mimo sborové akce. Velkou událostí pro mě byla 
moje svatba se snoubencem Miloslavem Ducho. Máme oba velkou radost, že jsme svatbu mohli 
prožít i společně s Vámi. Děkujeme za Vaši účast, dary o podporu.  

Uplynulý rok byl však také nepříjemně poznamenán mou nemocí. Měla jsem cystu na 
hlasivkách, nemohla jsem mluvit, což je pro mé povolání zásadní. V květnu jsem podstoupila operaci 
hlasivek v Hradci Králové a následně se léčila měsíc v lázních Luhačovice. Z tohoto důvodu byl 
v květnu a červnu zrušen týdenní program (biblické hodiny, setkání dětí, konfirmační příprava). 
Spousta věcí se muselo odložit na jiný termín (např. konfirmace).  

STRÁNKA 3 



Bohoslužby vedli naši presbyteři nebo přijeli jiní faráři. Bylo to období náročné pro mě i pro 
sbor. Děkuji presbyterům i všem aktivním členům sboru, že toto období výborně zvládli. Sbor 
funguje i bez přítomnosti faráře. Myslím, že je to známka dobré úrovně sboru. Děkuji všem za 
shovívavost a porozumění.  

 

Bohoslužby 

K prosinci 2012 je ve FS ČCE Šumperk a jeho dvou kazatelských stanicích Hanušovice a 
Rýmařov evidováno 415 členů. Hlavním setkáním našeho sboru jsou nedělní bohoslužby. V roce 
2012 jsme je v Šumperku slavili 56 x. Schází se nás průměrně 54 lidí. Jednou měsíčně vysluhujeme 
Večeři Páně.  

Dvakrát do měsíce se po bohoslužbách scházíme v naší Kafárně. Děkuji s. Janě Harmuthové, 
která má za Kafárnu hlavní zodpovědnost. A děkuji všem, kdo si berete na danou neděli kafárenskou 
službu a připravujete občerstvení.  

V KS Rýmařov se bohoslužby konají každou neděli, z toho vždy 4. neděli v měsíci společně 
s členy sboru Československé církve husitské. V zimním období se bohoslužby konají v zasedací 
místnosti v Diakonii Rýmařov, v letních měsících jsme v kostele ČSCH. Bohoslužby v Rýmařově 
připravují laici z Rýmařova nebo Šumperka. Já zde vedu bohoslužby jednou měsíčně s vysluhováním 
večeře Páně. V Rýmařově se schází průměrně 9 lidí.  

V Hanušovicích slavíme bohoslužby vždy první neděli v měsíci. Po vzájemných rozhovorech 
jsme se rozhodli přestěhovat se do obřadní místnosti Obecního úřadu Hanušovice. Smyslem tohoto 
kroku bylo scházet se na veřejném místě a zpřístupnit bohoslužby těm lidem, kteří dávají přednost 
oficiálnějšímu prostoru před domácím prostředím. Zatloukalovým tímto děkuji za dlouholeté 
poskytování domu k bohoslužbám a za milé rodinné přijetí.  A děkuji sestře Silvě Miklasové, že 
zprostředkovala možnost scházet se na Obecním úřadě, že si tuto záležitost vzala na starosti a 
pokaždé místnost k bohoslužbám připravuje.   

 Hosty na kazatelně za mé nepřítomnosti (nemoc, dovolená) byla sestra Mária Jenčová a 
bratři: Jakub Hála, Lubomír Kabíček, Jan Keller, Petr Maláč, Jaroslav Ondra, Pavel Ruml, Dalimil 
Staněk (CB Olomouc), Vlastislav Stejskal. Děkuji kolegům za jejich službu. Stejně tak děkuji všem, 
kteří měli v Šumperku a v Rýmařově čtené bohoslužby. Jsou to: J. Bednár, J. Doubrava, V. Gregar, 
Z. Sedláčková, M. Sléhová, V. Stanzel, L. Špániková.  

Zvláštní „kategorií“ je b. Martin Koutecký (24 let), člen našeho sboru. Není ordinovaným 
presbyterem ani čtenářem. Sám napsal kázání a vedl na podzim bohoslužby. Staršovstvo mu k tomu 
dalo plnou důvěru, své kázání i průběh bohoslužeb jsme spolu předem probírali. Děkuji Martinovi 
za jeho službu.  

STRÁNKA 4 



V doprovodu při 
bohoslužbách se pravidelně 
střídají: b. J. Doubrava, s. M. 
Doubravová, V. Nedbalová, b. J. 
Pospíšil, s. E. Rulíšková. 
V Rýmařově doprovází b. J. Bednár, 
příležitostně V. Stanzel a o svátcích 
s. M. Doubravová. Děkujeme všem 
za doprovod nejen o nedělních, ale 
také při pohřbech a svatbách.  

Pohřeb měli v roce 2012 tito 
bratři a sestry: Josef Gürtler, Jiřinka 
Hejlová, Libuše Hýblová, Irena 
Jelínková, Irma Medková, Anděla 
Mondeková, Marie Peštálová, 

František Potěšil, Berta Žmolíková. Myslíme na zarmoucené rodiny.  

Během roku jsem vykonala čtyři svatby. Je zajímavé, že o církevní sňatek žádají čím dál více 
páry, které nejsou členy našeho (ani jiného) sboru, avšak touží po uzavření manželství před Bohem. 
S každým párem vedu přípravu, setkáme se před svatbou nejméně 3x. Oddáni byli snoubenci: 
Ladislav Míča a Miroslava Zoufalá, Václav Svozil a Aneta Vykopalová, Tomáš Jurka a Petra 
Fabiánková, Luděk Rak a Denisa Novotná. Přejeme manželům hodně Božího požehnání. Radostí pro 
náš sbor jsou loni pokřtěné děti: Nikol Fajtlová (Šumperk) a Jan Lovaš (Rýmařov). Kéž v našem 
sboru najdou svůj domov.  

 

Biblická hodina 

Na Biblické hodině jsme probírali list Efezským. Při společné práci nám nejde jen o to 
rozumět, co autor tenkrát svým spisem zamýšlel.  

V textu se snažíme najít poselství i pro dnešní dobu, pro náš život a víru. Účast na BH je slabší 
než dříve. Nevím, zda je to „neatraktivní“ biblickou knihou, nevhodnou formou, kterou BH vedu, 
anebo nedostatkem času bratří a sester. Budu ráda za Vaši zpětnou vazbu, formu mohu určitě nějak 
přizpůsobit. Ale chci také zdůraznit, že Bible je pro nás křesťany knihou nejdůležitější a její četbou a 
studiem bychom se měli aktivně zabývat.  

Biblické hodiny se konají jednou měsíčně také v Rýmařově, kde se v 7 lidech scházíme buď 
u Bednárů, nebo u b. Jiřího Strakoše. Je to vždy milé setkání – nejen nad Biblí, ale také nad kávou, 
čajem a občerstvením. Bednárovým i b. Strakošovi děkujeme za jejich pohostinnost.  

 

 

 

STRÁNKA 5 



Theofil aneb práce s dětmi a mládeží 

Setkání dětí se koná každý pátek ve 14 hodin na faře v Klubovně. Dětí se schází 5-8. Nejprve 
si každý při „kolečku“ řekneme, jak se nám daří, poté zpíváme 2-3 písně a pomodlíme se. Středem 
setkání je vyprávění biblického příběhu.  

Pokračujeme v příbězích z Lukášova evangelia. Poté si povídáme, hrajeme hry, kreslíme nebo 
něco vyrábíme. Na závěr se modlíme Modlitbu Páně. Děti mě stále více překvapují - svým 
uvažováním o životě a o druhých lidech, tím, jak dokáží biblický příběh převést do současnosti, tím, 
že myslí „evangelijně“ – tzn. tak, jak by to asi udělal Pán Ježíš. Z toho mám velikou radost.  

Děti se také podílí na přípravě Rodinných bohoslužeb a neděle Díkůvzdání. Sami 
připravují modlitby, někdy píší krátké úvahy, čtou texty z Bible, učí se nové písně. Berou zkrátka 
bohoslužby za své a přistupují k nim zodpovědně.  

Děkuji rodičům, že své děti do sboru vodíte a posíláte. A děkuji členům sboru, že děti ve 
společenství přijímáte a že jste otevřeni novým formám Rodinných bohoslužeb. Jak již bylo řečeno, 
v roce 2012 se konala slavnost konfirmace. Konfirmováni byli: Dominik Daněk, Benjamin Lipenský, 
Pavel Pagáč ml., Lýdie Špániková ml. Na závěr dvouleté výuky jsme spolu v červnu jeli na víkend do 
Prahy. Strávili jsme tento čas s konfirmandy ze sboru ve Střešovicích. Společně jsme pak byli na 
muzikále Jesus Christ Superstar v divadle Karlín. Tento pobyt dostali konfirmandi darem od sboru. 
Tito mladí se sami rozhodli, že se chtějí i nadále scházet, nyní již jako Mládež. Scházíme se každý 
pátek v 15 hodin na faře. Setkání vedu zatím já, časem se do přípravy zapojí i mladí sami. Jendou 
měsíčně máme filmový klub. Nejde však o pouhou zábavu. Koukáme na filmy, které se nějak dotýkají 
víry, křesťanství, sociálních problémů atd. Další setkání v měsíci jsou zaměřena na práci s Biblí nebo 
se věnujeme nějakému tématu, např.: „Co můžu v životě ztratit?“. 

Děkujme Bohu za mladou generaci, děti i mládež, modleme se za ně a buďme jim dobrými 
bratry a sestrami.  

 

Papírování 

Při sborové práci jsou některé práce „neviditelné“. Je to např. třídění a zakládání sborové pošty 
a péče o sborové listiny a dokumenty. Tuhle práci dělá ve sboru s. Eva Doubravová. Podobně 
neviditelná je péče o církevní tiskoviny, kterou má na starosti s. Libuška Lacinová, a vedení sborové 
kroniky se ujala Kristina Lipenská. Všem sestrám děkujeme! 

 

Další aktivity 

Již čtvrtým rokem pracuji v týmu Celocírkevního odboru pro mládež. Zhruba jednou za 1,5 
měsíce se účastním porady v Praze, někdy máme porady dvoudenní.  

S COMem připravujeme celorepublikové akce pro mládež: kurzy, brigády, Kemp mládeže ve 
Strmilově, Sjezd mládeže aj. Kempu a Sjezdu jsem se také plně účastnila. Rozhodla jsem se, že již do 
COMu dále kandidovat nebudu a svou činnost v něm ukončím. Těším se, že se budu moct více 
věnovat práci ve sboru.  

STRÁNKA 6 



V rámci seniorátu spolupracuji s Poradním odborem pro vzdělávání laiků v MSS. Loni 
jsme připravili okrskovou presbyterní konferenci s názvem „Konfirmace jako iniciační rituál?“, 
přednášejícím byl b. Jakub Hála.  

V průběhu roku se účastním 1x měsíčně Pastorálních konferencí MSS. V lednu jsem 
absolvovala farářský kurz v Praze. Ekumenická spolupráce v Šumperku se v posledním roce omezila 
na lednový Ekumenický týden modliteb. S ostatními kolegy z šumperské ekumeny jsme se scházeli 
v průběhu roku poměrně málo. Do budoucna chceme naše pravidelná setkání opět oživit. Týden 
modliteb je výbornou akcí, na které se podílí celý náš sbor. Stále administruji FS ČCE v Zábřehu. 
Jendou měsíčně tam vedu bohoslužby, někdy také v kazatelské stanici ve Svébohově. Jendou týdně 
míváme biblickou hodinu a jednou měsíčně vedu staršovstvo. Zábřežský sbor našel vhodného 
kandidáta a od září 2013 nastupuje na plný úvazek b. Vlastislav Stejskal ze Šternberka. Radujeme se 
spolu se Zábřežskými, že budou mít svého kazatele.  

        Hana Ducho, farářka 

 

 

HOSPODAŘENÍ SBORU 

 

Největší část rozpočtu jde každoročně na provoz farních budov (kostel a fara). Hradíme 
spotřebovanou energii, plyn a elektřinu, a nutné opravy. Byla by nutná jednorázová generální oprava 
fary, její zateplení a změna způsobu vytápění. To však přesahuje finanční možnosti sboru. Proto 
provádíme dílčí kroky ke snížení tepelných ztrát fary. V roce 2012 byla vyměněna okna v bytě správce 
br. Drozda. Výměnu oken v bytě správce provedla firma DOLS a.s. Šumperk s celkovým nákladem 
47.704 korun. Plánovaná částka v rozpočtu nebyla překročena. V kostele byly kromě přestavby 
sakristie provedeny nezbytné opravy způsobené zatékáním či vzlínající vlhkostí.  

Byl proveden nový nátěr oken ve věži kostela a jejich silikonové těsnění. Okny do věže 
zatékalo. Současně byla provedena oprava střechy sakristie a dveří na ochoz věže. V apsidě (za stolem 
Páně) byla opravena poškozená omítka a část vnější fasády kostela. Většina těchto oprav byla 
provedena svépomocí. Díky vstřícnosti některých členů sboru a díky firmám, které opravy prováděly, 
bylo dosaženo úspory 16.000,-Kč. Nicméně i v těchto opravách bude nutné dále pokračovat. 

Staršovstvo se rovněž zabývalo možností dosáhnout úspory výběrem výhodnějšího dodavatele 
plynu a elektřiny. Pro  rok 2013 tedy máme dodavatele s výrazně výhodnější nabídkou.  

Děkujeme naší účetní s. Janě Koutecké, ekonomce s. Janě Stoklasové a pokladní s. Vandě 
Nedbalové za dobrou správu sborových financí. Za údržbu a úklid farních budov a zahrady děkujeme 
kostelníkovi Mirku Drozdovi a jeho přítelkyni Evě Krobotové.  
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Zásadní otázky do budoucna přinesl zákon č. 428/2012Sb., o majetkovém vyrovnání 
s církvemi a náboženskými společnostmi. Letošní a příští rok bude stát církev dotovat beze změn. 
Počínaje rokem 2015 bude stát dotaci postupně snižovat a církev bude postupně přecházet na 
samofinancování. Sbor bude muset na jedné straně bezodkladně hledat všechny možnosti úspor a 
rezerv při svém hospodaření a na straně druhé hledat možnosti rozšíření příjmové části rozpočtu 
včetně zvýšení obětavosti všech členů sboru.   

Jan Doubrava, místokurátor 

 

 

NEDĚLNÍ ŠKOLA 

 

Do nedělní školy, do které děti odcházejí na začátku druhé písně, přichází každou neděli 
v průměru 7 dětí (před Vánocemi chodí kolem 15 dětí). Dětí mírně ubylo, protože v září byly 
konfirmovány 4 děti, které se nyní plně účastní celých bohoslužeb.  

V nedělní škole pokračujeme v probírání Starého zákona, letos jsme začali příběhem o Noemi 
a Rút. Ve vedení se střídají tito učitelé: sestry Kristýna Lipenská, Jana Maláčová, Petra Němečková, 
Vladimíra Skývová, Ester Rulíšková a bratr Miloslav Ducho. Program nedělní školy je následující: 
zpěv, učení veršíku, vyprávění biblického příběhu, a na závěr modlitba s modlitbou Páně. O 
Vánocích jsme připravili s dětmi a mládeží vánoční scénku opět na 4. adventní neděli, odpoledne 
jsme šli se zájemci do sobotínské diakonie (domova důchodců). Oblíbené u dětí jsou sobotní akce, 
které pro ně připravujeme jednou za měsíc až měsíc a půl. Těchto akcí se zúčastňuje v průměru 18 
dětí. V loňském roce to byl: v březnu karneval (určený pro všechny generace), poté bojovka po 
Šumperku, „Grilovačka“ – na začátku školního roku (pro všechny generace), fotografická dílna pro 
děti, „Party pro konfirmandy“, „Lampionování“, Adventní tvoření (taktéž pro všechny generace). 
V červnu jsme pro děti opět připravili víkendovku zvanou již tradičně „Seninka“, přestože se konala 
v Sobotíně na katolické faře. Tématem víkendovky byl Samson. Víkendovky se zúčastnilo asi 20 dětí.  

Na závěr bych chtěla poděkovat všem učitelům nedělní školy za aktivní práci, za přípravu 
nedělních škol a také různých akcí pro děti. Chtěla bych poděkovat Pánu Bohu za to, že děti ve sboru 
máme, a že je můžeme k Němu vést. Modlíme se za ně, aby Pána Boha poznaly a měly sílu obstát 
mezi svými vrstevníky. Budeme vděčni i za vaši modlitební podporu, za prosby o požehnání při práci 
s dětmi i v letošním roce.  

     Ester Rulíšková, učitelka Nedělní školy 

 

 

 

 

STRÁNKA 8 



KLUB MAMINEK S DĚTMI 

 

Od jara loňského roku se v našem sboru začala v klubovně na faře pravidelně jedno dopoledne 
v týdnu scházet skupinka maminek s nejmenšími dětmi, které ještě nechodí do školky. V současnosti 
se tato setkání konají v pondělí od 9 hodin. Scházíme se většinou 4 maminky a 5-6 dětí, těšíme se na 

další přírůstek a rádi mezi námi přivítáme i další 
rodiče s dětmi. Program setkávání přizpůsobujeme 
věku dětí. Kromě volného hraní se s dětmi učíme 
nové říkanky, písničky a pohybové hry. Ze strany 
dětí je velmi oblíbenou částí společného dopoledne 
svačinka. Ve chvílích, kdy se děti zabaví samy 
hraním nebo pojídáním nachystaného občerstvení, 
se my maminky snažíme věnovat také našemu 
programu – modlíme se, čteme si fejetony z knihy 
Hany Pinknerové Co Bůh šeptá maminkám, 
povídáme si o radostech i trápeních, radíme si, 
smějeme se. V teplém období roku jsme se občas 
setkávali na farní zahradě, byli jsme společně plavat 
v bazénu, o letních prázdninách jsme se většinou 
scházeli na dětském hřišti v parku. Jsme Bohu vděčni 

za naše setkávání, za děti, ze kterých se během roku stala prima parta jednoletých špuntů, za to, že 
mateřská nemusí být nuda na cestě mezi pračkou a sporákem, za to, že se můžeme vzájemně 
podporovat, že tvoříme společenství. Prosíme Hospodina, aby našemu setkávání žehnal i v tomto 
roce.  

         Kristina Lipenská 

 

 

MLÁDEŽ 

 Naši konfirmandi se tak stali novými, mladými a čerstvými mládežníky z čehož máme 
opravdu velkou radost. Zároveň jsme však řešili, co s našimi setkáními mládeže uděláme. Skupina 
starší mládeže se svým věkem, často přesahujícím 25 let, byla přece jen už dost vzdálená novým 
mládežníkům, věkový rozdíl tu je okolo 10 let. Proto jsme se rozhodli, že přenecháme místo mladším, 
kteří se ještě můžou „mládeží“ oprávněně nazývat. 

Novou skupinu mládeže vede s. farářka a tato skupina se schází v pátky od 15:00. Díky tomu, 
že se nová mládež začala scházet v tuto poměrně brzkou hodinu, mohli jsme zachovat setkání ex-
mládežníků. Tato setkání probíhala v pátek od 17:30.  
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Byla poměrně nepravidelná z důvodů nejrůznější zaneprázdněnosti (rodičovské povinnosti, 
jiné aktivity v seniorátu, apod.), ale vždycky jsme se rádi viděli. Náplní setkání byly především 
vzájemné rozhovory, sdílení, zamyšlení nad biblickými texty nebo zajímavými tématy, modlitby a 
společný zpěv. Mimo tato setkání se nám během roku podařilo uspořádat ještě dvě mimořádné akce 
a to Vajíčkovou (povelikonoční) a Pizza (povánoční) party. Tyto akce jsou velmi otevřené a zúčastnili 
se jich i naši kamarádi, lidé, kteří pravidelně do kostela nechodí. Máme z takových setkání vždycky 
radost. 

Mládež se kromě svých setkání také občas zapojovala do přípravy nedělních bohoslužeb. 
Nejčastěji to bylo při doprovázení písní s kytarou při rodinných bohoslužbách nebo jiných 
významnějších příležitostech. Kromě toho jsme společně s dětmi a mladšími mládežníky na Vánoce 
opět připravili divadelní hru, tentokrát o putování apoštola Pavla, do které se tak zapojilo okolo 20 
lidí. Věřím, že hra opět přinesla nový pohled na události spojené s vánočním příběhem.  

Kromě sborových aktivit se mladší i starší mládež (nebo někteří jedinci z ní) účastnili setkání, 
která se konala v našem seniorátu. Byla to setkání pořádaná Seniorátním odborem mládeže (SOM), 
konkrétně Kudy Komenský nechodil ve Vítkově, Seniorátní dny mládeže v Přerově a Letní seniorátní 
týden v Rajnochovicích. Dále to byl celostátní Sjezd (nejen) evangelické mládeže, který se letos konal 
u nás, v Šumperku. A nelze opomenout ani setkání na Travné, která se zde konají čtyřikrát do roka. 

Chtěl bych za nás, odrostlejší mládežníky, poděkovat za to období, kdy jsme ve sboru mohli 
jako mládež fungovat, za podporu sboru, za vaše modlitby. Jsem rád, že ta část starší mládeže, která 
se ze Šumperka zatím nerozprchla, se dál aktivně zapojuje do života sboru, především prací s dětmi. 
A to jak vedením nedělek, tak i přípravou nejrůznější sobotních nebo víkendových setkání pro děti. 
Jsem osobně vděčný za to, že je to další generace, která našla své místo ve sboru a dokázala v něm 
zakotvit. 

Zároveň bych chtěl přát nové mládeži radost z Boží cesty a pevné zakotvení ve sboru. A 
společně s vámi pro ně chci vyprošovat Boží vedení a požehnání. 

Tomáš Koutecký, aktivní mládežník 

 

 

DIAKONIE 

Středisko Diakonie v Sobotíně zahajuje letos významný česko- švýcarský projekt na zlepšení 
péče o obyvatele. Projekt s názvem „Naše cesta ke klientovi – naše cesta k člověku“ vznikl z iniciativy 
švýcarské strany a bude jí 100% financován, což představuje zhruba 28mil.Kč. Kromě školení 
významnými odborníky budou provedeny rozsáhlé stavební úpravy v nízké části II. budovy a ve III. 
budově. 
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 Letos končí funkční období paní ředitelce Haně Řezáčové a dozorčí rada střediska byla 
požádána, aby se vyjádřila k její kandidatuře na další období. Je to jedna z nejvýznamnějších funkcí 
dozorčí rady – navrhovat ředitele střediska. Jinak je úkolem dozorčí rady dbát na dodržování záměru 
zřizovatele, jímž je ČCE, totiž na zachování křesťanských zásad v péči o klienty. Paní ředitelku 
samozřejmě doporučujeme pro nové funkční období – považujeme ji za prvotřídní odbornici na svém 
místě. 

Do sobotínského střediska jezdí jednou týdně skupina zpěváků pod vedením Petra Maláče 
ml. Zpíváme písničky s obyvateli na II. Budově. Jednou měsíčně zde má pobožnost s. farářka. 
Děkujeme P. Maláčovi za obětavou službu a také všem dobrovolníkům, kteří se zpívání účastní.  

Vanda Nedbalová, předsedkyně DR střediska Diakonie Sobotín 

 

 

 

 

Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Šumperku 

Revoluční 1174/8 

787 01 Šumperk 

Tel.: 583 213 710, 737 681 009 

email: sumperk@evangnet.cz 

web: www.sumperk.evangnet.cz  

 

 

Zprávu vypracovali: 

Marie Sléhová kurátorka 

Hana Ducho  farářka 

Jan Doubrava  místokurátor 

Vanda Nedbalová předsedkyně dozorčí rady Diakonie ČCE Sobotín 

Ester Rulíšková učitelka nedělní školy 

Kristina Lipenská učitelka nedělní školy 

Tomáš Koutecký aktivní mládežník 

Miloslav Ducho sazba, grafická úprava 
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	VÝROČNÍ ZPRÁVA ZA ROK 2012
	Milé sestry, milí bratři,
	dostáváte do rukou Výroční zprávu, ve které najdete informace o tom, co jsme společně v roce 2012 ve sboru prožili, co se událo.
	ZPRÁVA KURÁTORKY
	„Každý z nás ať vychází vstříc bližnímu, aby to bylo k dobru společného růstu“.
	Ř 15,2
	Dovoluji si svou zprávu uvést veršem z Bible, neboť jsem přesvědčena, že jsme tým, který spolupracuje a sleduje společný cíl. Děkuji našemu Pánu za každodenní vedení a ochranu nejen nás, starších, ale celého našeho sboru.
	Staršovstvo, které bylo řádně zvoleno na VSS 26. 2. 2011, pracuje po dobu dvou let v tomto složení: Daněk Radek, Doubrava Jan, Fajtlová Ladislava, Gregar Vladimír, Harmuth Pavel, Koutecký Jindřich, Nedbalová Vanda, Němečková Jana, Rulíšková Ester, Slé...
	Dne 10. 3. 2012 jsme navštívili partnerský sbor v Klodzku u příležitosti ekumenického Světového dne modlitby, zúčastnilo se 11 bratří a sester z našeho sboru.
	Šestý duben 2012 byl velkým svátkem pro celý náš sbor. Velkopáteční události jsme mohli společně prožít v kostele, sváteční bohoslužba byla vysílána přímým přenosem v České televizi.
	Další velkou akcí byla Noc kostelů 1. 6. 2012, k níž se náš sbor připojil poprvé. Připravili jsme bohatý program, který v průběhu celého večera zhlédlo okolo 400 lidí! Velký zájem byl o prohlídku věže kostela a opraveného hodinového stroje.
	Na konci jara byl náš sborový život poněkud poznamenán delší nepřítomností s. farářky z důvodu nemoci (operace hlasivek a následný pobyt v lázních). Na kazatelně jsme v tuto dobu mohli zaslechnout některého z hostí nebo čteným kázáním posloužili bratř...
	Další skutečně sváteční den jsme mohli spolu prožít 14. 10. 2012, kdy se konala v našem kostele slavnost konfirmace (po dlouhých 8 letech!).  Dvouletá příprava konfirmandů pod vedením sestry farářky byla zakončena setkáním konfirmandů se členy staršov...
	Den Reformace jsme oslavili při hudebních bohoslužbách 4. 11. 2012 za přítomnosti pěveckého sboru Schola od sv. Jana Křtitele. Po bohoslužbách a koncertě Scholy jsme se zpěváky poseděli a popovídali v Kafárně. Den Reformace nabyl tak podobu „Dnu Ekume...
	Marie Sléhová, kurátorka
	ZPRÁVA FARÁŘKY
	Školním rokem 2012/13 končí období, ke kterému jsem byla sborem zvolena jako farářka. Na pozvánku k instalaci před pěti roky jsem si vybrala větu z Janova evangelia, kde Ježíš říká svým učedníkům: Zůstávejte v mé lásce.
	Nechci teď hodnotit, jak kdo naplňujeme tuhle Ježíšovu výzvu. Myslím, že to není na místě. Láska se nedá měřit, vážit ani vyčíslit. Po pěti letech v tomto společenství, po pěti letech práce, osobních i společných rozhodování, vedení staršovstev, organ...
	Za tento sbor a pět společně prožitých let děkuji Pánu Bohu. Děkuji za jeho milost, dary, ochranu, každodenní provázení a trpělivost. A děkuji Vám všem za všechno, co jsme spolu mohli prožít, že jsme se i my vzájemně mohli provázet, že se vzájemně obd...
	Rok 2012 byl rokem bohatým na sborové i mimo sborové akce. Velkou událostí pro mě byla moje svatba se snoubencem Miloslavem Ducho. Máme oba velkou radost, že jsme svatbu mohli prožít i společně s Vámi. Děkujeme za Vaši účast, dary o podporu.
	Uplynulý rok byl však také nepříjemně poznamenán mou nemocí. Měla jsem cystu na hlasivkách, nemohla jsem mluvit, což je pro mé povolání zásadní. V květnu jsem podstoupila operaci hlasivek v Hradci Králové a následně se léčila měsíc v lázních Luhačovic...
	Bohoslužby vedli naši presbyteři nebo přijeli jiní faráři. Bylo to období náročné pro mě i pro sbor. Děkuji presbyterům i všem aktivním členům sboru, že toto období výborně zvládli. Sbor funguje i bez přítomnosti faráře. Myslím, že je to známka dobré ...
	Bohoslužby
	K prosinci 2012 je ve FS ČCE Šumperk a jeho dvou kazatelských stanicích Hanušovice a Rýmařov evidováno 415 členů. Hlavním setkáním našeho sboru jsou nedělní bohoslužby. V roce 2012 jsme je v Šumperku slavili 56 x. Schází se nás průměrně 54 lidí. Jedno...
	Dvakrát do měsíce se po bohoslužbách scházíme v naší Kafárně. Děkuji s. Janě Harmuthové, která má za Kafárnu hlavní zodpovědnost. A děkuji všem, kdo si berete na danou neděli kafárenskou službu a připravujete občerstvení.
	V KS Rýmařov se bohoslužby konají každou neděli, z toho vždy 4. neděli v měsíci společně s členy sboru Československé církve husitské. V zimním období se bohoslužby konají v zasedací místnosti v Diakonii Rýmařov, v letních měsících jsme v kostele ČSCH...
	V Hanušovicích slavíme bohoslužby vždy první neděli v měsíci. Po vzájemných rozhovorech jsme se rozhodli přestěhovat se do obřadní místnosti Obecního úřadu Hanušovice. Smyslem tohoto kroku bylo scházet se na veřejném místě a zpřístupnit bohoslužby těm...
	Hosty na kazatelně za mé nepřítomnosti (nemoc, dovolená) byla sestra Mária Jenčová a bratři: Jakub Hála, Lubomír Kabíček, Jan Keller, Petr Maláč, Jaroslav Ondra, Pavel Ruml, Dalimil Staněk (CB Olomouc), Vlastislav Stejskal. Děkuji kolegům za jejich s...
	Zvláštní „kategorií“ je b. Martin Koutecký (24 let), člen našeho sboru. Není ordinovaným presbyterem ani čtenářem. Sám napsal kázání a vedl na podzim bohoslužby. Staršovstvo mu k tomu dalo plnou důvěru, své kázání i průběh bohoslužeb jsme spolu předem...
	V doprovodu při bohoslužbách se pravidelně střídají: b. J. Doubrava, s. M. Doubravová, V. Nedbalová, b. J. Pospíšil, s. E. Rulíšková. V Rýmařově doprovází b. J. Bednár, příležitostně V. Stanzel a o svátcích s. M. Doubravová. Děkujeme všem za doprovod ...
	Pohřeb měli v roce 2012 tito bratři a sestry: Josef Gürtler, Jiřinka Hejlová, Libuše Hýblová, Irena Jelínková, Irma Medková, Anděla Mondeková, Marie Peštálová, František Potěšil, Berta Žmolíková. Myslíme na zarmoucené rodiny.
	Během roku jsem vykonala čtyři svatby. Je zajímavé, že o církevní sňatek žádají čím dál více páry, které nejsou členy našeho (ani jiného) sboru, avšak touží po uzavření manželství před Bohem. S každým párem vedu přípravu, setkáme se před svatbou nejmé...
	Biblická hodina
	Na Biblické hodině jsme probírali list Efezským. Při společné práci nám nejde jen o to rozumět, co autor tenkrát svým spisem zamýšlel.
	V textu se snažíme najít poselství i pro dnešní dobu, pro náš život a víru. Účast na BH je slabší než dříve. Nevím, zda je to „neatraktivní“ biblickou knihou, nevhodnou formou, kterou BH vedu, anebo nedostatkem času bratří a sester. Budu ráda za Vaši ...
	Biblické hodiny se konají jednou měsíčně také v Rýmařově, kde se v 7 lidech scházíme buď u Bednárů, nebo u b. Jiřího Strakoše. Je to vždy milé setkání – nejen nad Biblí, ale také nad kávou, čajem a občerstvením. Bednárovým i b. Strakošovi děkujeme za ...
	Theofil aneb práce s dětmi a mládeží
	Setkání dětí se koná každý pátek ve 14 hodin na faře v Klubovně. Dětí se schází 5-8. Nejprve si každý při „kolečku“ řekneme, jak se nám daří, poté zpíváme 2-3 písně a pomodlíme se. Středem setkání je vyprávění biblického příběhu.
	Pokračujeme v příbězích z Lukášova evangelia. Poté si povídáme, hrajeme hry, kreslíme nebo něco vyrábíme. Na závěr se modlíme Modlitbu Páně. Děti mě stále více překvapují - svým uvažováním o životě a o druhých lidech, tím, jak dokáží biblický příběh p...
	Děti se také podílí na přípravě Rodinných bohoslužeb a neděle Díkůvzdání. Sami připravují modlitby, někdy píší krátké úvahy, čtou texty z Bible, učí se nové písně. Berou zkrátka bohoslužby za své a přistupují k nim zodpovědně.
	Děkuji rodičům, že své děti do sboru vodíte a posíláte. A děkuji členům sboru, že děti ve společenství přijímáte a že jste otevřeni novým formám Rodinných bohoslužeb. Jak již bylo řečeno, v roce 2012 se konala slavnost konfirmace. Konfirmováni byli: D...
	Děkujme Bohu za mladou generaci, děti i mládež, modleme se za ně a buďme jim dobrými bratry a sestrami.
	Papírování
	Při sborové práci jsou některé práce „neviditelné“. Je to např. třídění a zakládání sborové pošty a péče o sborové listiny a dokumenty. Tuhle práci dělá ve sboru s. Eva Doubravová. Podobně neviditelná je péče o církevní tiskoviny, kterou má na starost...
	Další aktivity
	Již čtvrtým rokem pracuji v týmu Celocírkevního odboru pro mládež. Zhruba jednou za 1,5 měsíce se účastním porady v Praze, někdy máme porady dvoudenní.
	S COMem připravujeme celorepublikové akce pro mládež: kurzy, brigády, Kemp mládeže ve Strmilově, Sjezd mládeže aj. Kempu a Sjezdu jsem se také plně účastnila. Rozhodla jsem se, že již do COMu dále kandidovat nebudu a svou činnost v něm ukončím. Těším ...
	V rámci seniorátu spolupracuji s Poradním odborem pro vzdělávání laiků v MSS. Loni jsme připravili okrskovou presbyterní konferenci s názvem „Konfirmace jako iniciační rituál?“, přednášejícím byl b. Jakub Hála.
	V průběhu roku se účastním 1x měsíčně Pastorálních konferencí MSS. V lednu jsem absolvovala farářský kurz v Praze. Ekumenická spolupráce v Šumperku se v posledním roce omezila na lednový Ekumenický týden modliteb. S ostatními kolegy z šumperské ekumen...
	Hana Ducho, farářka
	HOSPODAŘENÍ SBORU
	Největší část rozpočtu jde každoročně na provoz farních budov (kostel a fara). Hradíme spotřebovanou energii, plyn a elektřinu, a nutné opravy. Byla by nutná jednorázová generální oprava fary, její zateplení a změna způsobu vytápění. To však přesahuje...
	Byl proveden nový nátěr oken ve věži kostela a jejich silikonové těsnění. Okny do věže zatékalo. Současně byla provedena oprava střechy sakristie a dveří na ochoz věže. V apsidě (za stolem Páně) byla opravena poškozená omítka a část vnější fasády kost...
	Staršovstvo se rovněž zabývalo možností dosáhnout úspory výběrem výhodnějšího dodavatele plynu a elektřiny. Pro  rok 2013 tedy máme dodavatele s výrazně výhodnější nabídkou.
	Děkujeme naší účetní s. Janě Koutecké, ekonomce s. Janě Stoklasové a pokladní s. Vandě Nedbalové za dobrou správu sborových financí. Za údržbu a úklid farních budov a zahrady děkujeme kostelníkovi Mirku Drozdovi a jeho přítelkyni Evě Krobotové.
	Zásadní otázky do budoucna přinesl zákon č. 428/2012Sb., o majetkovém vyrovnání s církvemi a náboženskými společnostmi. Letošní a příští rok bude stát církev dotovat beze změn. Počínaje rokem 2015 bude stát dotaci postupně snižovat a církev bude postu...
	Jan Doubrava, místokurátor
	NEDĚLNÍ ŠKOLA
	Do nedělní školy, do které děti odcházejí na začátku druhé písně, přichází každou neděli v průměru 7 dětí (před Vánocemi chodí kolem 15 dětí). Dětí mírně ubylo, protože v září byly konfirmovány 4 děti, které se nyní plně účastní celých bohoslužeb.
	V nedělní škole pokračujeme v probírání Starého zákona, letos jsme začali příběhem o Noemi a Rút. Ve vedení se střídají tito učitelé: sestry Kristýna Lipenská, Jana Maláčová, Petra Němečková, Vladimíra Skývová, Ester Rulíšková a bratr Miloslav Ducho. ...
	Na závěr bych chtěla poděkovat všem učitelům nedělní školy za aktivní práci, za přípravu nedělních škol a také různých akcí pro děti. Chtěla bych poděkovat Pánu Bohu za to, že děti ve sboru máme, a že je můžeme k Němu vést. Modlíme se za ně, aby Pána ...
	Ester Rulíšková, učitelka Nedělní školy
	KLUB MAMINEK S DĚTMI
	Od jara loňského roku se v našem sboru začala v klubovně na faře pravidelně jedno dopoledne v týdnu scházet skupinka maminek s nejmenšími dětmi, které ještě nechodí do školky. V současnosti se tato setkání konají v pondělí od 9 hodin. Scházíme se větš...
	Kristina Lipenská
	MLÁDEŽ
	Naši konfirmandi se tak stali novými, mladými a čerstvými mládežníky z čehož máme opravdu velkou radost. Zároveň jsme však řešili, co s našimi setkáními mládeže uděláme. Skupina starší mládeže se svým věkem, často přesahujícím 25 let, byla přece jen ...
	Novou skupinu mládeže vede s. farářka a tato skupina se schází v pátky od 15:00. Díky tomu, že se nová mládež začala scházet v tuto poměrně brzkou hodinu, mohli jsme zachovat setkání ex-mládežníků. Tato setkání probíhala v pátek od 17:30.
	Byla poměrně nepravidelná z důvodů nejrůznější zaneprázdněnosti (rodičovské povinnosti, jiné aktivity v seniorátu, apod.), ale vždycky jsme se rádi viděli. Náplní setkání byly především vzájemné rozhovory, sdílení, zamyšlení nad biblickými texty nebo ...
	Mládež se kromě svých setkání také občas zapojovala do přípravy nedělních bohoslužeb. Nejčastěji to bylo při doprovázení písní s kytarou při rodinných bohoslužbách nebo jiných významnějších příležitostech. Kromě toho jsme společně s dětmi a mladšími m...
	Kromě sborových aktivit se mladší i starší mládež (nebo někteří jedinci z ní) účastnili setkání, která se konala v našem seniorátu. Byla to setkání pořádaná Seniorátním odborem mládeže (SOM), konkrétně Kudy Komenský nechodil ve Vítkově, Seniorátní dny...
	Chtěl bych za nás, odrostlejší mládežníky, poděkovat za to období, kdy jsme ve sboru mohli jako mládež fungovat, za podporu sboru, za vaše modlitby. Jsem rád, že ta část starší mládeže, která se ze Šumperka zatím nerozprchla, se dál aktivně zapojuje d...
	Zároveň bych chtěl přát nové mládeži radost z Boží cesty a pevné zakotvení ve sboru. A společně s vámi pro ně chci vyprošovat Boží vedení a požehnání.
	Tomáš Koutecký, aktivní mládežník
	DIAKONIE
	Středisko Diakonie v Sobotíně zahajuje letos významný česko- švýcarský projekt na zlepšení péče o obyvatele. Projekt s názvem „Naše cesta ke klientovi – naše cesta k člověku“ vznikl z iniciativy švýcarské strany a bude jí 100% financován, což představ...
	Letos končí funkční období paní ředitelce Haně Řezáčové a dozorčí rada střediska byla požádána, aby se vyjádřila k její kandidatuře na další období. Je to jedna z nejvýznamnějších funkcí dozorčí rady – navrhovat ředitele střediska. Jinak je úkolem do...
	Do sobotínského střediska jezdí jednou týdně skupina zpěváků pod vedením Petra Maláče ml. Zpíváme písničky s obyvateli na II. Budově. Jednou měsíčně zde má pobožnost s. farářka. Děkujeme P. Maláčovi za obětavou službu a také všem dobrovolníkům, kteří ...
	Vanda Nedbalová, předsedkyně DR střediska Diakonie Sobotín
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